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De vaste commissie voor financiën') rapporteert als volgt over de vragen en 
opmerkingen die van de zijde van verschillende fracties bij haar werden in-
geleverd. 

Algemeen 

De leden behorend tot de fractie van de Partij van de Arbeid onderstreep-
ten bij het begin van hun beschouwingen het belang, dat - waar mogelijk 
ook door een interne andere aanwending van schaarse mankracht - de be-
lastingdienst zo goed mogelijk opgewassen blijft tegen bestaande en nieu-
we taken. Deze leden wilden, mét de Regering het ontwerp allereerst zien in 
het licht van dit streven. Vervolgens merkten zij op dat de voorgestelde 
grens voor teruggave van loonbelasting en premies volksverzekering, te we-
tenf 150, al jaren wordt toegepast bij de middeling van inkomens op voet 
van artikel 67 van de Wet IB. Ook hier gaat het om een teruggaaf op verzoek, 
die inbreuk maakt op een grondregel van de fiscale wetgeving, en die de be-
lastingdienst in verhouding veel extra werk bezorgd. Toch hadden deze le-
den de grootst mogelijke aarzeling om de Regering in haar voorstel te volgen 
zoals zij verderop in dit verslag wilden toelichten. 

Ook al was er naar hun mening stellig aanleiding de mogelijkheden voor 
teruggaaf op verzoek van voorheffingen van de inkomstenbelasting en van 
de premieheffing volksverzekeringen te beperken, toch hadden de leden van 
de C.D.A.-fractie met gemengde gevoelens van dit wetsontwerp kennis ge-
nomen. Aanvaard is steeds, zo betoogden zij, dat een doelmatige en goed 
controleerbare belastingheffing alleen mogelijk is indien niet elk te veel in-
gehouden bedrag aan loonbelasting en premie volksverzekering, hoe gering 
ook, wordt terugbetaald; evenmin wordt elk te weinig ingehouden bedrag 
nagevorderd. Ook de bestaande regeling kent derhalve grensbedragen waar 
beneden geen teruggaaf wordt verleend. Deze bedragen zijn sinds de be-
staande regeling in 1965 tot stand kwam, nimmer aan de inflatoire ontwikke-
ling of, zoals bij voorbeeld bij de aanslaggrens, aan de loonontwikkeling 
aangepast. De leden nu aan het woord wilden eveneens hun bezwaren te-
gen het voorstel in de volgende paragrafen van dit verslag uiteenzetten. 

De leden van de V.V.D. merkten op, dat de verdediging van het wets-
ontwerp zó zou zijn te ontlenen aan bladzijde 408 van De grondbeginselen 
van het Nederlandse belastingrecht van prof. W. J. de Langen. Onder punt 2 
staat daar aangegeven: «Er vindt een indirecte afweging plaats van één (en-
kelvoudige, samengevoegde of samengestelde) waarde tegen alle andere. 
De wetgever gaat na hoeveel de hem in totaal ter beschikking staande uit-
voeringsmiddelen veroorloven van het ene doel - in verhouding tot alle an-
dere doeleinden waarvoor die uitvoeringsmiddelen eveneens gebezigd 
moeten worden - t e realiseren. Die middelen, in de eerste plaats het beperk-
te kwantum ambtelijke arbeidskracht, zijn nl. ontoereikend om alle doel-
einden van de belastingwetgever in de perfectie te verwezenlijken. Ook bij 
de belastingplichtigen en de belastingrechterzijn slechts beperkte hoeveel-
heden arbeidskrachten voor deze doeleinden beschikbaar.» 

Toch is het kennelijke beroep, dat de bewindslieden doen op het beginsel 
van de maximale realisatie onvoldoende om het voorstel te dragen. Afbreuk 
is in de toelichting namelijk gedaan aan de zo noodzakelijke afweging tussen 
de verschillende beginselen waarop de heffing van een bepaalde belasting 
rust. In het verleden hadden de leden hier aan het woord erop gewezen, dat 
zij in navolging van De Langen de loon- en de inkomstenbelasting gedragen 
achten door in hoofdzaak twee beginselen, te weten het draagkrachtbegin-
sel en het beginsel van de bevoorrechte verkrijging. Het streven naar de 
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maximale realisatie vraagt van de wetgever een afweging van de verschil-
lende beginselen waarvan in de memorie van toelichting weinig tot niets is 
terug te vinden. 

De leden nu aan het woord hadden wel begrip voor de moeilijkheden 
waarvoor de rijksbelastingdienst bij de uitvoering van de opgedragen taken 
is gesteld; taken die onmiskenbaar nog worden verzwaard indien de wets-
ontwerpen met betrekking tot de vermogensaanwasdeling en de investe-
ringsrekening tot wet zullen worden verheven. Ruimte voor die taakuitbrei-
ding te maken ten koste van grondbeginselen van belastingheffing weegt 
echter buitengewoon zwaar. De heffing zoals thans voorgesteld is te eenzij-
dig op een enkel grondbeginsel gebaseerd en dat niet eens op een hoofdbe-
ginsel. Daardoor komt het voorstel in strijd met de gelijkheidseis die grond-
wettelijk is vastgelegd met als gevolg bovendien dat het voorstel als weinig 
sociaal wordt aangevoeld. 

De fractie van D'66 had ernstige bezwaren tegen het voorstel. Hoewel deze 
leden begrip hadden voor de doelstelling om de sterke groei van het aantal 
T-biljetten van de laatste jaren in de toekomst te beperken en daarmee te-
vens tot een beperking van de groei van de belastingdienst te komen, dient 
bij de uitwerking hiervan grote zorgvuldigheid in acht te worden genomen. 
Daarbij zullen de belangen van de belastingplichtigen en de fiscus op even-
wichtiger wijze moeten worden afgewogen dan in de thans voorgestelde 
wetswijziging geschied is. 

De leden van de fractie van de S.G.P. wilden hun opmerkingen over dit 
wetsontwerp beginnen met een woord van waardering voor de uitvoerige 
toelichting. 

In het algemeen gesproken wilden zij hun medewerking verlenen aan al 
die maatregelen die een meer efficiënte inzet van de ambtenaren van de be-
lastingdienst mogelijk maken. Zij voegden daaraan echter toe dat de belan-
gen van belastingplichtigen daarbij niet te zeer mogen worden aangetast. 
De vraag rijst of dit voorstel die grens niet overschrijdt en te eenzijdig op de 
belangen van de uitvoering afgaat. 

De leden van de P.P.R.-fractie hadden bedenkingen tegen deze wel zeer 
forse verhoging van de teruggavegrens. In hun beschouwing wilden zij er-
van uit blijven gaan dat teruggave van te veel betaalde belasting in beginsel 
niet alleen een recht is van de belastingplichtige maartevens een plicht van 
de overheid die de belasting heft. Tegen de achtergrond van dit beginsel, 
dient vastgesteld te worden wanneer de overheid voor onevenredig zware 
inspanningen zou worden gesteld. Een aanpassing van de meer dan 10 jaar 
geleden vastgestelde grenzen wilden deze leden dan ook wel in overweging 
nemen. 

Hebben de bewindslieden met betrekking tot het psychologisch effect van 
hun voorstellen niet overwogen - zo werd uit de fractie van D.S/70 ge-
vraagd - dat het in de gedachtengang van vele belastingbetalers logisch zou 
zijn dat, indien zij tot een bedrag van f 150 niet zouden kunnen terugvragen, 
evenzeer over een te betalen bedrag tot f 150 geen naheffing zou plaatsvin-
den? 
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Het bekend worden van het T bi l jet 

Het moge zo zijn - aldus leden van de V.V.D.-fractie - dat de ri jksbelasting-
dienst steeds meer problemen kri jgt bij de afwerking van ingediende T-bil-
jet ten, het argument , dat dit een gevolg is van de bredere bekendheid van de 
regel ing had deze leden ten sterkste verbaasd en ook bedroefd. Het is een 
oude rechtsregel, dat de wet is geschreven voor de wakenden, maar dat 
houdt niet in dat de wetgever een beroep mag doen op het toenemende aan-
tal ontwakenden o m de wet te wi jz igen. Hier is - anders dan bij allerlei con-
structies waaraan de wetgever een halt wi l toeroepen, omdat die als zodanig 
niet door hem zijn bedoeld - bewust een teruggaveregel ing in het leven ge-
roepen omdat die past in het systeem van de wetgev ing. Het draagkrachtbe-
ginsel brengt mee dat men bij een bepaald inkomen geen inkomsten- en 
loonbelast ing verschuldigd is. De Regering stelt nu voor om met een beroep 
op het beginsel van de maximale realisatie belasting te heffen, daar waar die 
uitdrukkeli jk niet geheven zou moeten worden. 

Wanneer de toename van het aantal T-bil jetten voor een groot deel is toe 
te schri jven aan het feit dat steeds meer mensen de mogel i jkheden tot ver-
kri jgen van een T-biljet leren kennen dan moet dit naar de mening van de le-
den van de CPN-fractie niet «worden afgestraft» met het ongedaan maken 
van die mogel i jkheid, juist voor die groepen die er het meeste behoefte aan 
hebben. Hoe groot schat de bewindsman de opbrengst aan onverschuldigde 
premies en belastingen van diegenen, die sedert 1965 niet bekend waren 
met de mogel i jkheid to t terugvorder ing via een T-biljet? Welke zijn volgens 
de bewindsman de oorzaken van het feit dat het bijna t ien jaar heeft geduurd 
voordat ru ime bekendheid van deze T-mogel i jkheid is ontstaan? Kan de be-
w indsman een schatt ing geven van het aantal mensen dat geen gebruik 
maakt van de mogel i jkheid en welk bedrag is daar naar schatting mee ge-
moeid? 

Dat het aantal T-bil jetten nog toeneemt doet naar de mening van deze le-
den vermoeden dat nog veel mensen onverschuldigde betalingen aan pre-
mies en belastingen laten zitten en dat er grote behoefte is aan deze moge-
l i jkheid tot terugvorder ing. 

De G.P.V.-fractie was van mening dat de toenemende bekendheid met de 
mogel i jkheid van de aanvrage van T-biljetten geen argument kan zijn om de 
mogel i jkheid tot teruggave te verkleinen. Wanneer de wetgever een bepaal-
de mogel i jkheid opent, moet hij ook genereus bli jven wanneer van die mo-
gel i jkheid gebruik word t gemaakt. Daarom vroeg deze fractie of ook bekend 
is voor welk deel de toename van het aantal T-bil jetten toe te schri jven is aan 
de grotere bekendheid, en voor v e l k deel dit is toe te schri jven aan wi jz ig in-
gen van de tarief-structuur (met name de gedeelteli jke fiscale verzelfstandi-
ging van de gehuwde werkende vrouw). 

De fractie DS'70 vroeg zich af of de grotere bekendheid van het T-biljet niet 
in de bedoel ing van de bewindsman van f inanciën heeft gelegen, aangezien 
toch zijn voor l icht ingsapparaat het publiek op grote schaal op deze mogeli jk-
heid heeft gewezen. Voorts vond deze fractie het niet logisch dat de overheid 
het publiek voor tdurend wi js t (zelfs met inschakeling van radio en televisie) 
op mogel i jkheden tot het verkr i jgen van subsidies, hetgeen meer werk voor 
de betreffende departementen zal meebrengen, maar bij T-bil jetten plotse-
ling een ander standpunt gaat innemen en in «het aanzienlijk beslag dat dit 
legt op de mankracht van de Rijksbelastingdienst» aanleiding v indt o m de 
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grenzen voor teruggaaf van te veel betaalde belasting en premies te verho-
gen. 

Het verband met de vrijgelaten neveninkomsten 

Aangezien de leden van de P.P.R.-fractie de belast ingheff ing als een (tere) 
zaak tussen elke belastingbetaler aan de ene kant en de overheid aan de an-
dere kant beschouwden, kwam het hun vreemd voor dat de overheid een 
soepele houding tegenover de ene belast ingpl icht ige (door af te zien van het 
opleggen van een aanslag inkomstenbelast ing) hanteert als argument o m 
de rechten van weer geheel andere belast ingpl icht igen in te perken. Ove-
rigens vroegen zij de regering nog of het motief om af te zien van de aanslag 
inkomstenbelast ing in de aangegeven gevallen niet is dat de baten in die ge-
vallen de extra kosten zouden overtreffen. 

Ook de leden van de S.G.P.-fractie w i lden een nadere toel icht ing hebben 
op de stell ing dat er ook vele belast ingpl icht igen zijn die in verband met de z.g. 
f 600-grens geen belasting betalen over neveninkomsten. Volgens blz. 4 on-
deraan van de memor ie van toel icht ing gaat het minimaal o m f 120 en maxi-
maal om f 300 belast ingvoordeel per jaar. In de eerste plaats vroegen zij om 
meer gespecificeerde gegevens omtrent de samenstel l ing van deze groep. 
Hoeveel belast ingderving vloeit uit deze regeling ongeveer voort? 

Bovendien vroegen zij zich af of het gebruik van die regel ing als argument 
voor verhoging van het grensbedrag wel helemaal ter zake was. Zowel in-
komstenbelast ing als loonbelast ing hebben betrekking op de indiv iduele be-
last ingpl icht igen. Is het dan verantwoord om een drukverzwar ing voor één 
groep van belast ingpl icht igen te mot iveren met bepaalde tegemoetkomin-
gen die aan een andere groep van belast ingpl icht igen worden verleend? 
Tegenover het voordeel voor belast ingpl icht igen met neveninkomsten tot 
f 600 per jaar, staat t rouwens het voordeel voor de administrat ie die een 
groot aantal extra handel ingen niet behoeft te verr ichten, terwi j l het mes bij 
dit wetsontwerp aan twee kanten in het voordeel van de fiscus lijkt te snij-
den. 

De te besparen mankracht 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vroegen of de geraamde teruggang van 
het aantal -T-bil jetten, bij een grens van f 150 resp. van f 9 5 nader kan worden 
toegelicht. Kan een spreid ingsdiagram van deze bil jetten naar het met de te-
ruggaaf gemoeide bedrag worden overgelegd? Kan ook de besparing in 
manjaren worden toegelicht? Hoe is de verdel ing over aanslagregelend en 
administrat ief personeel? Is de indruk juist dat in de aanslagregel ing uitslui-
tend commiesposten zullen vervallen? 

Is rekening gehouden met de omstandigheid dat ook beneden de nieuwe 
grens het constateren (door de belastingdienst) dat geen recht op teruggaaf 
bestaat veel werkzaamheden van administrat ief en aanslagregelend appa-
raat vergt? Getuigt de raming van 250 man dan nog wel van werkel i jkheids-
zin? 

De leden van de C.D.A.-fractie erkenden dat de sinds 1965 opgetreden 
spectaculaire groei van het aantal T-bi l jetten en het beslag wat voor een 
juiste verwerking daarvan word t gelegd op de belastingdienst de doelma-
t igheid en de controleerbaarheid van de belastingheff ing op dit en andere 
deelterreinen van de loon- en inkomstenbelast ing in niet geringe moeil i jkhe-
den brengt. Dit is van te meer belang omdat ook van de fiscus zelf in de hui-
dige situatie gevraagd mag worden dat deze de omvang van zijn personeels-
bestand niet dan in uiterste noodzaak verder ui tbreidt . 
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De fractie van D'66 zette een groot vraagteken achter de argumentatie in 
de memorie van toelichting als zou de hier bespaarde mankracht bij de Rijks-
belastingdienst voor andere taken kunnen worden ingezet. Het kwam deze 
leden namelijk voor dat, terwijl de verwerking van de jaarlijkse stroom T-bil-
jetten administratief eenvoudig zij het tijdrovend werk is, de nieuwe taken 
van de belastingdienst over het algemeen van een veel gecompliceerder ka-
rakter zullen zijn. 

In de fractie van de S.G.P. zou men gaarne nader verklaard zien dat een en-
kele aanpassing aan de loonontwikkeling volgens de memorie van toelich-
ting (blz. 8, eerste alinea) een vermindering van slechts 25 000 T-biljetten op-
levert, terwijl uit het antwoord op vraag 62 over de miljoenennota een grote-
re vermindering valt af te leiden. Kunnen de verschillen bij de diverse moge-
lijke aanpassingen gespecificeerd worden? 

Gezien de beantwoording van vraag 62 over de miljoenennota (stuk 
14 800, nr. 3, blz. 24), vroegen de leden van de P.P.R.-fractie de bewindsman 
nog nader uiteen te zetten hoe het komt dat per T-biljet omstreeks 2 a 3 
man-uren nodig blijken te zijn. Wordt elk biljet volledig gecontroleerd of 
wordt volstaan met een steekproefsgewijze controle? Als overwegend argu-
ment voor het voorstel noemt de bewindsman de inzet van de betrokken 
ambtenaren voor andere taken. Is de inzetbaarheid van de betrokken ambte-
naren zo ruim? Op welke taken had de bewindsman daarbij het oog? Is het 
rendement van de nieuwe behoeften zo groot dat de aanstelling van nieuwe 
ambtenaren lonend is? De aan het woord zijnde leden veronderstelden dat de 
bewindsman bij een positief rendement als gevolg van maatregelen zonder 
formele verzwaring van het belastingregime (bv. bestrijden van ontgaan en 
ontduiken van belastingen) zich toch niet te star zou binden aan de omvang 
van de belastingdienst als gevolg van het 1 %-beleid. 

Het aantal van 800 manjaren dat gemoeid zou zijn met de verwerking van 
het aantal T-biljetten bevreemdde de fractie van het G.P.V. Omgerekend zou 
dit betekenen dat per man per dag 3,5 biljet verwerkt zou worden. Is dit niet 
erg weinig? 

De groepen getroffenen 

Naar de mening van de leden van de C.D.A.-fractie is een niet gering per-
centage - gaarne zouden zij vernemen of dit bij benadering kan worden aan-
gegeven-van de te verwerken T-biljetten afkomstig van vacantiewerkers, 
scholieren en studenten die langs deze weg veelal de volledige loonbelas-
ting en een deel van de ingehouden premies volksverzekeringen terugont-
vangen. Het is niet onbillijk als van hen en van degenen die in het eerste of 
laatste jaar van hun actieve periode slechts een klein deel van dat jaar aan 
het arbeidsproces deelnemen, ook een bijdrage in de collectieve uitgaven 
wordt gevorderd. Dit is te minder onbillijk, als men bedenkt dat de loonbe-
lasting voor grote groepen van de bevolking, waaronder minimumloners en 
groepen met een inkomen liggend beneden dat van de modale werknemer, 
eindheffing is. Dit betekent dat deze groepen bij een matige uurbeloning 
toch reeds een belasting- en premiedruk ervaren, die voor een minimumlo-
ner, exclusief werknemersverzekeringen al rond de 25 % bedraagt en ten ge-
volge van de progressie vrij snel omhoog loopt. 
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Anderzi jds kan men er niet aan voorbi jz ien dat velen van hen die via een 
T-bil jet teruggaaf verzoeken afkomst ig zijn uit of zich rekenen to t gezinnen 
met lagere of laagste inkomens. Voor hen betekent een ongewijz igde aan-
vaarding van het wetsontwerp in vele gevallen een niet geringe derving van 
vr i j besteedbare inkomsten in het jaar van teruggaaf, welke derving bij hen 
hard kan aankomen. 

Voorts behoort tot hen voor wie de voorgestelde regeling een duidel i jke 
verslechtering inhoudt ook een niet gering aantal belast ingpl icht igen - ook 
daarvan vroegen de aan het woord zijnde leden of bij benadering een per-
centage kan worden aangegeven - dat van het T-biljet gebruik maakt op 
grond van bui tengewone lasten of persoonli jke verpl icht ingen zoals bv. de 
lasten van een persoonli jke lening of een afbetal ings/f inancier ingscontract 
dan wel op grond van de rentelast van een op hun e igendomswoning druk-
kende hypotheek. Wel iswaar is dan in een aantal gevallen de mogel i jkheid 
aanwezig van een verzoek om verminder ing van loonbelast ing, maar dit 
geldt niet steeds. De praktijk van degenen die in de vakbeweging jaarli jks ve-
le duizenden aangif ten verzorgen leert dat vooral in het eerste jaar waar in 
zich deze lasten voordoen velen deze mogel i jkheid niet kennen. In tal van ge-
val len is pas na enige t i jd of na afloop van het belastingjaar duidel i jk of de 
omvang van deze lasten kan leiden tot een speciaal voor deze groepen toch 
we l aanmerkeli jke ver l icht ing van lasten via teruggaaf. En in die gevallen 
gaat het ook bij de premieheff ing meestal niet meer om marginale bedra-
gen. En als, speciaal wanneer het geldt bui tengewone lasten die ook in een 
vo lgend belastingjaar te verwachten zijn, gebruik is gemaakt van de moge-
l i jkheid van verminder ing van loonbelast ing, maar die lasten bli jken aan het 
einde van het belastingjaar de raming te overtreffen, dan maakt het juist 
voor deze groep toch wel een groot verschil of men om voor teruggaaf via 
een T-bil jet in aanmerking te komen minimaal aanspraak op f 25 resp. f 10 
teruggaaf moet kunnen maken dan wel OD f 150. 

De leden van de S.G.P.-fractie zouden in ieder geval gaarne worden inge-
licht over de samenstel l ing van de groep belast ingpl icht igen die het «slacht-
offer» dreigt te worden. In het algemeen gaat het hier om personen die va-
cantiewerk verr ichten (studenten, scholieren e t c ) , deelt i jdwerkers en soort-
geli jke belast ingpl icht igen. Wanneer de bewindsl ieden zouden stellen dat èn 
via beurs- of studietoelage èn via de plicht tot levensonderhoud van ouders 
en andere verzorgers (kindertoelagen) het verval len van de teruggaaf m in -
der schri jnende gevolgen voor een groot aantal zal hebben, zouden zij w i l len 
vragen hoe dat dan te r i jmen is met de door het kabinet sterk bevorderde 
zelfstandigheid van jeugdigen. 

Hoewel de leden van de fractie van de P.P.R. meenden dat er inderdaad te 
praten valt over het toekennen van forfaitaire aftrekposten over een periode 
van een geheel jaar wanneer de activiteit waaraan deze posten logischerwi j-
ze gekoppeld zijn slechts gedurende een deel van een jaar werd verricht, 
konden zij daaruit niet de conclusie trekken dat deze tekortkoming in wetge-
vend vermogen dan volgens het voorstel van de Regering moet worden op-
gelost. Immers dan worden ook weer anderen die middels het T-biljet terug-
gave vragen in verband met te veel betaalde belasting wegens persoonli jke 
verpl icht ingen of bui tengewone lasten daarbij getroffen. Tegen die achter-
g rond vroegen deze leden nog door wie en op welke gronden deze aftrek-
posten worden geschat, hoe deze schatting met de T-bil jetten wordt verre-
kend en hoe hoog deze schatt ingen de afgelopen jaren geweest zijn. 
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De leden van de C.P.N.-fractie konden zich niet verenigen met het streven 
de belangri jke toename van het aantal T-bil jetten af te remmen door met 
name vakant iewerkers, part-t imers en hen die in de loop van het jaar een 
dienstbetrekking hebben aanvaard of beëindigd, hun recht op terugbeta l ing 
van onverschuld igd betaalde premies en belasting te ontzeggen. 

De voorgestelde verhog ing van de teruggave-grens kwam de G.P.V.-frac-
tie met name onwensel i jk voor omdat het de categorieën vakant iewerkers 
en part-t imers het hardst zou t ref fen, voor w ie de bedragen waar het hier om 
gaat een aanzienli jke betekenis kunnen hebben. 

Alternatieve oplossingen 

Vanuit de P.v.d.A-fractie werd gevraagd wat de budgettaire en personele 
gevolgen zijn van een teruggaafgrens van f 95. Deze leden hadden dit be-
drag niet wi l lekeur ig gekozen. Het sluit immers aan bij een andere grens in 
de inkomstenbelast ing, te weten die in artikel 53 Wet IB, krachtens welke in 
1978 bedragen tot f 95 verschuldigde inkomstenbelast ing niet worden gehe-
ven. Ligt het niet voor de hand o m de grens waarbi j eerst word t geheven en 
gerest i tueerd, zoveel mogel i jk geli jk te trekken? Ligt het dan niet tevens voor 
de hand, om ook voor belaste posten boven de aanslaggrens bedragen tot 
f 95 niet terug te geven en te heffen? Wat zijn hiervan de budgettaire en perso-
nele gevolgen? Zo wo rd t over de gehele lijn een gelijke behandel ing bereikt, 
behalve in grenssituaties in de loonbelast ing, die samenhangen met de om-
standigheid dat deze voorhef f ing op praktische gronden vaak tevens eindhef-
f ing is. 

Als b i jkomend voordeel van de f 95-grens noemden deze leden dat het 
«drempeleffect» (alles of niets terugkr i jgen) hierbi j geen onaanvaardbare 
vlucht neemt. Tevens spoort de nieuwe grens veel meer met de ontwikke-
l ing van de lonen sinds 1965. 

De aan het w o o r d zijnde behielden zich een oordeel over de wensel i jkheid 
van indexatie nog voor . Bij een un i forme grens, zoals vragenderwi js door 
hen aan de orde gesteld, l igt indexatie voor de hand, gezien de samenhang 
met artikel 5 3 W e t l B . 

De leden van de C.D.A.-fractie erkenden dat de argumenten in de memor ie 
van toel icht ing op blz. 6 en 7 aangevoerd tegen andere oplossingen als in dit 
wetsontwerp voorgesteld voor het probleem dat de grote s t room van T-bi l-
jetten heeft opgeroepen, moei l i jk voor bestr i jding vatbaar zi jn. Rekening 
houdend met de rechtvaardigheid en de bil l i jkheid die in de heff ing echter 
ook nauwlet tend moeten worden betracht waren zij toch voora lsnog niet over-
tu igd van de noodzaak de bestaande grensbedragen zó ver en over de gehe-
le l inie te verhogen als thans word t voorgesteld. In dat verband zouden zij -
evenals de leden van de fracties van de S.G.P. en D.S.70 - gaarne het oor-
deel van de bewindsl ieden vernemen over het alternatieve voorstel door C. 
P. A. Bakker gedaan in een artikel in «de Volkskrant» van zaterdag 29 oktober 
1977 (blz. 2). Kunnen zij aangeven welke budgettaire effecten een dergeli jk 
gedif ferent ieerd systeem van teruggaaf van loonbelast ing en premiehef f ing 
zou hebben en welke besparing in mankracht dat voorstel bij de ui tvoerende 
dienst zou kunnen geven? 

Hoe denken de bewindsl ieden over de mogel i jkheid de voorgestelde wi jz i -
g ingen niet van toepassing te doen zijn in die gevallen waar in het ui ts lui tend 
of nagenoeg geheel gaat o m indiening van T-bil jetten ten einde teruggaaf te 
verkr i jgen op grond van bui tengewone lasten of persoonli jke verp l icht ingen, 
dan wel op grond van de op eigen won ing drukkende rentelast? 

De aan het w o o r d zijnde leden merkten voorts op dat bij a fweging van dat-
gene wat uit een oogpunt van rechtvaardigheid en bi l l i jkheid ten aanzien van 
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het niet verlenen van teruggaaf nog toelaatbaar kan worden geacht tegen-
over de eis de doelmatigheid en efficiënte werking van het uitvoeringsappa-
raat te verbeteren, zonder dat dit apparaat te sterk en te snel wordt uitge-
breid, feitelijk elk grensbedrag discutabel is. Zo leek hen ook een koppeling 
aan het forfaitbedrag dat in bepaalde gevallen niet wordt ingevorderd niet 
onmogelijk, ofschoon ook dat bedrag al enige jaren niet aan de inflatoire 
ontwikkelingen is aangepast. Gaarne zouden zij ook over deze mogelijkheid 
het oordeel van de bewindslieden vernemen. 

Ten slotte vroegen zij zich nog af of met een gefaseerde invoering - door de 
verhoging over enkele jaren verdeeld op het thans voorgestelde peil te bren-
gen - niet aanvaardbaar zou zijn. 

Een redelijke afweging brengt naar de mening van de leden van de 
V.V.D.-fractie met zich, dat wel de grensbedragen die reeds lang in de wet 
zijn neergelegd worden aangepast aan de sedertdien plaatsgehad hebbende 
geldontwaarding, maar dat het daarbij dan ook blijft. Het zal de Regering 
duidelijk zijn dat in deze vorm dit wetsontwerp onaanvaardbaar is voor de 
leden nu aan het woord. 

Na afweging van de verschillende belangen van de betrokken belasting-
plichtigen (vakantiewerkers, gehuwde werkende vrouwen en andere part-
mers) en de fiscus leek het de fractie van D'66 billijker om de verhoging van 
de teruggaafgrens te beperken tot f 95 dat wil zeggen, dezelfde grens waar-
onder voor de inkomstenbelasting geen naheffing meer plaatsvindt. Graag 
zouden ook deze leden in dit verband van de Regering vernemen wat het ef-
fect van de instelling van een teruggaafgrens van f 95 op het aantal T-biljet-
ten over 1978 naar schatting zal zijn en wat dit in termen van bespaarde 
manjaren voor de belastingdienst betekent. 

De leden van de fractie van de S.G.P. vroegen ook of er geen andere mo-
gelijkheden konden worden bedacht die met behoud van de voordelen voor 
de belastingadministratie toch de belangen van de direct belanghebbenden 
niet zouden schaden. Deze leden dachten o.a. aan eventuele verrekening 
met verschuldigde belastingen over komende jaren, jaren waarin wel een 
aanslag moet worden opgelegd. In dit kader zou dan wellicht kunnen wor-
den gezocht bij de tijdruimte waarbinnen eventuele navorderingen worden 
opgelegd. Alsdan wordt ontkomen aan de indruk dat het voorstel in feite 
neerkomt op een inperking van de belastingvrije voet voor een groep belas-
tingplichtigen die doorgaans (nog) laag op de maatschappelijke ladder staat. 

Ook de leden nu aan het woord zouden in dit verband willen wijzen op het 
bedrag genoemd in artikel 53 van de wet IB, het bedrag dat niet wordt inge-
vorderd indien de aanslag niet hoger is. Zou het niet meer in de rede hebben 
gelegen om voor de bepaling van het grensbedrag aansluiting te zoeken bij 
deze regeling? 

De leden van de P.P.R.-fractie merkten op dat verhoging van de grenzen 
tot rond f 25 voor de belastingteruggave en f 50 voor de premieheffing in ie-
der geval nog ruimte biedt om een voorsprong te nemen van meerdere ja-
ren op komende inflatie. 
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Ligt het niet voor de hand - zo werd uit de C.P.N.-fractie gevraagd - dat er 
naar andere maatregelen word t gezocht, die tot beperking van het aantal T-bil-
jet ten leiden zonder dat hierbij de zgn. sociaal-zwakkere werkers in ons land 
een belast ingverhoging word t opgelegd? De bewindsman stelt in de memo-
rie van toel icht ing dat de «voorgestelde maatregel niet pr imair gericht is» op 
het «belastingvoordeel van f 15 m in . en de extra premie-opbrengst van ca. 
f 10 min.». Dan moet hij ook zoeken naar andere mogel i jkheden o m het ge-
stelde doel - b e p e r k i n g van het aantal T-bil jetten - t e bereiken en het de be-
trokken werkers makkelijker te maken hetzij door de procedure rond he tT-
bil jet te vergemakkel i jken, dan wel door onverschuldigde betal ingen te voor-
komen, bi jvoorbeeld door vakant iewerkers vr i j te stellen van belast ingbeta-
l ing. Wi l de bewindsman hier dieper op ingaan? 

De G.P.V.-fractie was de men ing toegedaan dat een verhoging tot f 150 
erg r igoureus is. Deze leden vonden een aanpassing van het in 1965 ingevoer-
de bedrag aan de sindsdien opgetreden geldontwaard ing vo ldoende. Indien 
de bewindsman zou kunnen aantonen dat de gemiddelde kosten die de be-
last ingdienst maakt bij de verrekening van de teruggave bil jetten meer is ge-
stegen dan de ge ldontwaard ing, dan zou de genoemde fractie geen bezwaar 
hebben tegen een verdere verhog ing van het grensbedrag die evenredig is 
aan de sinds 1965 opgetreden kostenst i jg ing. 

Een tweede bezwaar van de genoemde fractie was dat het niet terugvor-
derbare bedrag van f 150 niet zou gelden voor die belast ingpl icht igen die 
meer dan dit bedrag zouden kunnen terug vorderen. Het leek deze fractie 
eerli jker wanneer voor alle belast ingpl icht igen een gelijk niet terugvorder-
baar bedrag zou gelden. 

De bijzondere mogelijkheid voor teruggaaf op verzoek van dividendbelas-
ting en kansspelbelasting 

De leden behorend to t de P.v.d.A.-fractie konden instemmen met de ge-
dachten, die de Regering ontwikkel t ten aanzien van de teruggaaf van divi-
dend- en kansspelbelasting, wede rom met ui tzondering van het grensbe-
drag. 

Het geheel laten verval len van de teruggave van div idendbelast ing als 
thans word t voorgesteld kwam de leden van de C.D.A.-fractie voora lsnog 
minder vanzelfsprekend voor dan de bewindsl ieden het in de memor ie van 
toel icht ing doen voorkomen. Door bezitsvormende maatregelen (spaarloon 
en met name de voorgenomen VAD) is een duidel i jke toename te verwach-
ten van werknemers met een klein d iv idendinkomen beneden de f 600 per 
jaar. Daar zij over rentebestanddelen geen inkomstenbelast ing behoeven te 
betalen, wanneer LB tevens eindheff ing is, zal het voor hen bepaald niet be-
vredigend zijn, dat zij di t over d iv idend wel zouden moeten doen. Gelet ook 
op de inflatie is het voor de kleine spaarders toch al moeil i jk verteerbaar dat 
zij van relatief lage besparingen die nauweli jks opwegen tegen de inflatie 
belasting moeten betalen. 

Verhoging van de grenzen voor teruggaaf op verzoek van bij wijze van in-
houding geheven premies volksverzekeringen 

Bij de teruggaaf van premies volksverzekeringen ingevolge de nieuwe tek-
sten van artikel 30, derde l id , AOW en artikel 44, derde l id, A W W zal het voor-
komen - zo werd vanui t de fractie van de P.v.d.A. opgemerkt - dat voor de be-
paling van het premie- inkomen ook het belastbaar inkomen dient te worden 
vastgesteld, ook al v indt alleen premierest i tut ie plaats. Is hiermee bij de 
schatt ing van het aantal bespaarde manjaren rekening gehouden? 
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De leden van de C.D.A.-fractie betwi j fe lden voora lsnog of het eveneens ver-
hogen van de m in imumgrens voor teruggaaf van premies volksverzekerin-
gen tot f 150 van zo geringe betekenis is te achten als de memor ie van toel ich-
t ing het doet voorkomen. Het gaat bij voorbeeld bij vakant iewerkers als re-
gel o m slechts geringe bedragen. Anders is het echter als indiening van het 
T-bil jet plaatsvindt op grond van bui tengewone lasten, persoonl i jke ver-
pl icht ingen of rentelast van de eigen won ing . Dan gaat het duidel i jk o m juist 
voor deze groepen aanmerkel i jke bedragen en zal het - geheel los van het 
grensbedrag teruggaaf loonbelast ing - buiten beschouwing laten van een 
bedrag dat kan variëren van tenminste enige t iental len guldens to t f 150 als 
een niet ger ing extra offer worden gevoeld. Dan kan het betekenen dat men 
in feite veel meer dan f 150 ingehouden loonbelast ingen premie tezamen 
niet kan terugvragen. De hier aan het woo rd zijnde leden vroegen zich af of 
- z o n d e r dat zij op dit moment reeds een concrete mogel i jkheid to t verzach-
t ing van de gevolgen konden aangeven - de voorgestelde regel ing niet beter 
kan worden afgestemd op het voorkómen van dit soort effecten. Zij vroegen 
de minister zich daarop nog eens te wi l len bezinnen. 

De leden van de S.G.P.-fractie konden wein ig waarder ing opbrengen voor 
het feit dat èn het grensbedrag voor de belast ingheff ing èn dat voor de pre-
miehef f ing op f 150 is gesteld. Zij zouden minder moeite hebben gehad met 
het voorstel om voor beide heff ingen gezamenlijk een grensbedrag van 
f 150 te hanteren. Dat zou heel globaal genomen gezien het verschi l in hef-
f ingstechniek en in zekere zin forfaitair neerkomen op een bedrag van f 90 
voor de belastingsfeer en f 60 voor de premiesfeer. Hoe werkt deze regeling 
uit op de nagestreefde doeleinden? 

De leden nu aan het woo rd vroegen tenslotte naar de verrekening van kos-
ten met het algemene ouderdomsfonds. Welke invloed zal de besparing 
hebben op de mankracht ingezet voor de premieheff ing? Wat bli j f t er dan 
nog over van de besparing van ongeveer 200 man voor de r i jksbegrot ing? 

De leden van de C.P.N.-fractie vroegen de bewindsman maatregelen te 
treffen opdat in het geval van door een gehuwde werkende v r o u w te veel be-
taalde premies volksverzekering ook na een termi jn van 3 jaar via een z.g. 
Ph-formul ier kan worden terugbetaald. Is de bewindsman bereid grotere be-
kendheid te geven aan de mogel i jkheden van het Ph-formulier? 

Diversen 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vroegen of kan worden toegel icht op we l -
ke wijze de tabellen van de loonbelast ing en het tarief van de inkomstenbe-
lasting aan elkaar zijn gerelateerd. Kan die aansluit ing ook mode lmat ig wor-
den gegeven? Op welke wijze zijn bij voorbeeld de premies voor werkge-
vers- en werknemersverzekeringen verwerkt? Zi jn die premies steeds t i jd ig 
bekend? 

De fungerend voorzitter van de commiss ie, 
Dolman 

De griff ier van de commissie, 
De Beaufort 
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